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Sources: Institut géographique national du 

Mali; OECD (2014), “An Atlas of the Sahara-

Sahel: Geography, Economics and Security”, 

West African Studies, OECD Publishing, Paris.The social networks that comprise the true resource of terrorism are based on a 
group of towns important for their control over movement rather than the size 

of their population or the importance of their hinterlands, which in any case do not 
exist in the Sahara. In this type of configuration, command of specific sites and the 
distance between sites is more important than controlling areas. In Mali, that site is 
Kidal, in Adrar des Ifoghas, the starting point of the Malian Touareg rebellions and 
birthplace of Iyad Ag Ghaly, the Ansar Dine leader. Kidal is connected to towns along 
the Niger River such as Timbuktu, Bourem, Gao and Ansongo, which provide access 
to the trans-Saharan routes. This network of large towns is complemented by Algerian 
border towns such as Bordj Badji Mokhtar, al-Khalil, Tessalit and Tin Zaouaten. Without 
the support of the latter, it would be impossible to supply the Saharan Islamists. They 
are important stopovers for trans-Saharan trafficking.
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Le réseau de communication au Nord Mali

Sources : Institut géographique national 

du Mali ; OCDE (2014), “Un atlas du 

Sahara-Sahel : Géographie, économie 

et insécurité”, Cahiers de l’Afrique de 

l’Ouest,  éditions OCDE, Paris.Les réseaux sociaux, qui constituent la vraie ressource du terrorisme, s’appuient sur 
un ensemble de villes dont l’importance vient du contrôle des flux plutôt que de leur 

taille démographique ou de l’importance de leur hinterland de toute façon inexistant 
au Sahara. Dans ce genre de configuration, le contrôle des lieux et de la distance 
qui les sépare, importe plus que la maîtrise de la surface. Au Mali, ce lieu est Kidal, 
dans l’Adrar des Ifoghas, d’où sont parties les rébellions touareg maliennes et d’où 
provient Iyad Ag Ghaly, le chef d’Ansar Dine. Kidal est reliée aux villes du fleuve Niger, 
comme Tombouctou, Bourem, Gao et Ansongo, qui commandent l’accès aux pistes 
transsahariennes. Ce réseau de villes principales est complété par des villes frontalières 
de l’Algérie, comme Bordj Badji Mokhtar, al-Khalil, Tessalit et Tin Zaouaten. Sans l’appui 
de ces dernières, l’approvisionnement des islamistes sahariens serait impossible. Elles 
constituent des étapes importantes des trafics transsahariens.
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